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Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


MIESZKANIE NA WYNAJEM
Duplex, 2- gie pietro. Philadelphia,  
Lockard &Tomlison Rd.  Pa 19116

Mieszkanie swiezo wyremontowane.  
Kuchnia z nowym wyposazeniem

Dryer and washer w piwnicy. Dostep do 
garazu i backyardu. No pets.

Cena $1,800.
TELEFON: 267-738-1136


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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MACIEJ AWIŻEŃ ODWOŁANY. DYMISJA 
WOJEWODY DOLNOŚLĄSKIEGO PO 

TEKŚCIE INTERII
Wojewoda dolnośląski Maciej Awiżeń został odwołany 

ze stanowiska. Urzędnik był odpowiedzialny między innymi 
za likwidowanie skutków powodzi. Jak dowiedzieliśmy 
się nieoficjalnie, dymisja to efekt niedawnej publikacji 
Interii. - To była kropla, która przelała czarę goryczy  - 
usłyszeliśmy. Następcą Awiżenia została Anna Żabska.

Do dymisji wojewody doszło po piątkowym tekście Interii. 
- To była kropla, która przelała czarę goryczy - przyznaje 
nasz informator z Dolnego Śląska. 

W tekście "Samorządy wściekłe na wojewodę po 
powodzi. Interweniował Kierwiński" pisaliśmy m.in. o 
tym, że Maciej Awiżeń obwiniał samorządowców o to, że 
poszkodowani w powodzi dopiero od niedawna dostają 
wypłaty obiecanych przez rząd pieniędzy. Samorządowcy 
byli wściekli za te oskarżenia i odpowiadali, że to on nie 
poradził sobie z sytuacją. 

- Przecież to on powinien koordynować prace, 
wypłaty pieniędzy ludziom i apelować do rządu, jak 
coś jest nie tak - mówił nam jeden z samorządowców. - 
Tymczasem wszystko stoi w miejscu, a on zrzuca winę 
na samorządowców, którzy robią, co mogą, ale pewnych 
formalnych przeszkód nie przeskoczą - dodawał.

Główny zarzut pod adresem wojewody i urzędu, który 
nadzorował dotyczył opóźnień w wypłatach zasiłków 
remontowo-budowlanych dla powodzian. Jeszcze w 
ubiegły poniedziałek rano burmistrz Kłodzka Michał 
Piszko alarmował, że nikt z poszkodowanych nie uzyskał 
pieniędzy na odbudowę zniszczonych mieszkań i domów. 
Chodzi o świadczenie sięgające 200 tys. zł. Sytuacja 
uległa poprawie około południa. 

Maciej Awiżeń odwołany. Wcześniej przyznawał: Były 
błędy ws. pomocy dla powodzian

Dlaczego jednak na pieniądze trzeba było czekać aż 
do 18 listopada, skoro pierwsze wnioski trafiły do urzędu 
wojewódzkiego już 6-7 listopada? - Pojedyncze wnioski 
trafiały do nas od 7 listopada, ale trzeba było je poprawiać. 
Jeśli gminy wypełniają dokumenty, muszą spełnić warunki 
formalne - podkreśla Awiżeń. - Pojawiły się błędy, trzeba 
było je korygować. Odsyłaliśmy takie wnioski do gmin, a 
one miały czas na poprawę. Dopiero kiedy dokumenty 
były prawidłowe, zgłaszaliśmy się po środki do resortów 
- twierdził w rozmowie z Interią

Kiedy informacja o tym, że pieniądze utknęły w Urzędzie 
Wojewódzkim doszła do najwyższych przedstawicieli 
rządu, ci nie kryli zdenerwowania. Marcin Kierwiński 
przyjechał do Wrocławia i odbył tu w ubiegłym tygodniu 
szereg spotkań. - Atmosfera na spotkaniu z ministrem 
była naprawdę gęsta. Trudno się dziwić, skoro w 
mieście słychać, że środki wstrzymywano do ostatniego 
poniedziałku, bo ktoś w urzędzie wymyślił, że zanim 
zaczną weryfikację wniosków, poczekają aż wpłynie ich 
sto - usłyszeliśmy od samorządowców. 

Zresztą tak jak informowaliśmy lista zarzutów pod 
adresem działań wojewody była dłuższa. Wytykano mu 
choćby fakt, że zatrudnił 22 pełnomocników, w tym trójka 
odpowiadała za walkę ze skutkami powodzi.

Anna Żabska zamiast Macieja Awiżenia. Kim jest nowa 
wojewoda dolnośląska?

Następczynią Awiżenia na stanowisku dolnośląskiego 
wojewody została - decyzją premiera - Anna Żabska. 
"Zmiana wiąże się z potrzebą usprawnienia działań 
dotyczących odbudowy i wypłaty świadczeń po powodzi 
na terenie województwa dolnośląskiego" - czytamy w 
komunikacie Centrum Informacyjnego Rządu.

Uściślono, iż Żabska "jest certyfikowaną Project 
Manager oraz mediatorką". "Od 2017 roku pełniła funkcję 
Prezeski Spółki Zamek Książ w Wałbrzychu i Lokalnej 
Organizacji Turystycznej Aglomeracja Wałbrzyska. Jest 
członkinią zarządu Dolnośląskiej Organizacji Turystycznej 

oraz współinicjatorką projektu Zamek Kobiet, który wspiera 
i promujące aktywność kobiet. Corocznie wyróżniana 
w zestawieniu 100. najbardziej wpływowych ludzi w 
turystyce" - wyliczono.

W przeszłości nowa wojewoda pracowała w Urzędzie 
Miejskim w Wałbrzychu, gdzie pełniła funkcję rzeczniczki 
prasowej i kierowniczki biura prezydenta miasta. "W 2014 
roku objęła funkcję dyrektorki Parku Wielokulturowego 
Stara Kopalnia w tym mieście" - dodał CIR.

Żabska jest absolwentką Uniwersytetu Wrocławskiego 
na kierunkach stosunki międzynarodowe (europeistyka) 
oraz prawo. "Ukończyła także Podyplomowe Studia 
Zarządzanie Restrukturyzacją i Naprawą Przedsiębiorstw 
w Szkole Głównej Handlowej w Warszawie. Wiedzę i 
doświadczenie zdobywała na Katolickim Uniwersytecie 
w Leuven (Belgia) oraz Ambasadzie Polski w Hadze. Zna 
język angielski i francuski" - wymieniło Centrum.

Nowy wojewoda dolnośląski. Kto inny miał zastąpić 
Awiżenia

Na następcę odwołanego wojewody typowany był 
w pierwszej kolejności Roman Szełemej, prezydent 
Wałbrzycha, który - jak pisaliśmy w Interii - już poprzednio 
był rozważany jako kandydat na tę funkcję. Ostatecznie 
wygrał Maciej Awiżeń, za którym mocno lobbowała 
dolnośląską posłanka KO Monika Wielichowska. 

Dziś nominacja dla Szełemeja komplikowałaby jednak 
sytuację w Wałbrzychu, bo po jego rezygnacji konieczne 
byłyby wybory uzupełniające na prezydenta miasta. Anna 
Żabska od lat współpracuje z Szełemejem, była jego 
asystentką i rzeczniczką prasową. 

Samorządowcy patrzą na tę nominację z nadzieją, ale 
też i obawami. Podkreślają, że woleliby kogoś z mocniejszą 
pozycją polityczną, choć jak usłyszeliśmy "gorzej niż było, 
raczej nie będzie", więc zakładają, że współpraca ułoży 
się lepiej niż z poprzednikiem. 

ZASTRZELIŁ TRZY OSOBY I 
WZIĄŁ ZAKŁADNIKÓW. SZOKUJĄCE 

SZCZEGÓŁY TRAGEDII W NAMYSŁOWIE

Nie milkną echa tragedii, do której doszło w niedzielę w 
Namysłowie. 32-letni mężczyzna w czasie niedzielnego 
spotkania z rodziną zastrzelił trzy osoby. Następnie wziął 
kobietę oraz jej dzieci za zakładników. Gdy do domu weszli 
kontrterroryści, mężczyzna targnął się na własne życie. 
Na jaw wychodzą szczegóły dramatu.

W niedzielę, 24 listopada, w godzinach popołudniowych 
w jednym z domów w Namysłowie w woj. opolskim doszło 
do rodzinnej tragedii. Jak informował RMF FM, w czasie 
spotkania prawdopodobnie doszło do awantury. W pewnym 
momencie 32-letni mężczyzna chwycił za broń — do której 
miał uprawnienia — i zastrzelił trzy osoby. Jak wynika z 
informacji podanych przez portal NTO, byli to jego rodzice 
i brat — właściciel znanej w mieście restauracji.

Następnie zabarykadował się w domu z kobietą, która 
była partnerką zastrzelonego mężczyzny, oraz dwiema 
kilkuletnimi dziewczynkami, jej dziećmi. Kobiecie udało 
się jednak uciec i powiadomić o tragedii służby.

Zabójca odebrał sobie życie
Na miejsce zdarzenia przybyli kontrterroryści 

z Opola, Wrocławia i Centralnego Pododdziału 

Kontrterrorystycznego Policji "BOA", a także policja i 
negocjatorzy. Ci przez wiele godzin próbowali nakłonić 
mężczyznę do uwolnienia zakładników i poddania się. 
Mimo tego 32-latek nie reagował na wezwania. Po 12 
godz. akcji do budynku wkroczyli kontrterroryści, którzy 
uwolnili dwie dziewczynki.

— Ze wstępnych ustaleń wynika, że mężczyzna odebrał 
sobie życie — przekazała Agnieszka Żyłka z Komendy 
Powiatowej Policji w Namysłowie.

Jak podaje lokalny portal NTO, 32-letni mężczyzna pół 
roku temu miał wrócić z Anglii. Rodzina, w której wydarzył 
się dramat, była uznawana za spokojną i szanowaną w 
mieście.

Służby badają okoliczności dramatu
Motywy sprawcy, jak i szczegóły tragedii bada 

Prokuratura Rejonowa w Kluczborku. Rzecznik prasowy 
Prokuratury Rejonowej w Opolu Stanisław Bar przekazał 
natomiast w TVN24, że z ustaleń prokuratury wynika, że 
mężczyzna skrępował kobietę oraz jej dzieci. Kobieta 
po ucieczce miała szukać pomocy u sąsiadów. — W 
tej chwili trwają czynności procesowe na miejscu tej 
zbrodni, dzieciom na szczęście nic się nie stało, są one 
bezpieczne (...). Zarówno dzieci, jak i ich matka są pod 
opieką psychologa — przekazał.

Jak dodał rzecznik, sprawca miał pozwolenie na broń 
do celów sportowych.

WODA ZALAŁA IM DOM AŻ PO DACH. 
MAJĄ JUŻ DOŚĆ. "CHCEMY STĄD 

UCIEKAĆ"

Powódź, która niedawno nawiedziła Kotlinę Kłodzką, 
nie oszczędziła nikogo. Jedna z najbardziej dotkniętych 
rodzin skarży się, że ubezpieczyli dom na 900 tys. zł, a 
ubezpieczyciel wypłacił im... zaledwie 90 tys. — To śmieszne 
pieniądze, nie mamy szans odbudować tego, co straciliśmy 
— zaznacza w rozmowie z Onetem pani Angelika.

Woda zalała dom aż po dach, niszcząc niemal wszystkie 
pomieszczenia, w tym świeżo wyremontowany pokój dla 
czteroletniego syna z autyzmem. — Wykończyliśmy go dwa 
miesiące temu, wydaliśmy 35 tys. na remont. Syn cieszył 
się nim zaledwie kilka tygodni — mówi pani Angelika, 
pokazując nam skalę zniszczeń.

— Ogólnie chcemy stąd uciekać. Myśleliśmy, że za 
pieniądze z ubezpieczalni kupimy sobie ziemię i po prostu 
będziemy się gdzieś budować. Ale gdzie my kupimy 
ziemię za 90 tys.? — pyta retorycznie kobieta. — My 
nie oczekujemy całej kwoty. Po prostu chcemy, żeby to 
starczyło chociaż na kupienie ziemi i postawienie tych 
fundamentów — dodaje.

Rządowa pomoc wyniosła 160 tys. zł, lecz pieniądze 
wciąż nie wpłynęły na konto rodziny. — Człowiek płaci 
całe życie ubezpieczenie, by w trudnych chwilach mieć 
wsparcie, a dostaje tylko coś na otarcie łez. To skandal – 
mówi rozgoryczona pani Angelika.

Rodzina myślała o przeprowadzce, lecz kwota z 
ubezpieczenia nie wystarczy nawet na zakup ziemi. 
Prowadzą zbiórkę na odbudowę, ale mówią nam "zbiórek 
jest teraz tyle, że trudno się przebić. Ludzie są już zmęczeni 
pomaganiem".
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POLSCY FACHOWCY MOGĄ TAM SPORO 
ZAROBIĆ. OFERUJĄ NAWET 21 TYS. ZŁ 

"NA RĘKĘ"

Chęć odłożenia pieniędzy na dom, poprawy swojej 
sytuacji materialnej czy po prostu brak perspektyw w 
Polsce - to niektóre z powodów, dla których Polacy 
emigrują zarobkowo. Media donoszą, że jednym z 
krajów, który chętnie zatrudnia fachowców, a konkretnie 
spawaczy z Polski, jest Dania. "Wynagrodzenie jest 
atrakcyjne, ale wymagania są bardzo wysokie" - pod-
kreślają eksperci.

Stabilna gospodarka, wysokie pensje i dobre warunki 
pracy - to niektóre z powodów, które zdaniem agencji 
rekrutacyjnej SternJob sprawiają, że rynek skandynawski 
przyciąga wielu kandydatów. Na jakie zarobki może liczyć 
spawacz w Danii? 

Nawet 21 tys. zł netto miesięcznie. W Danii poszukują 
specjalistów

Karol Sternal, prezes agencji rekrutacyjnej SternJob 
przyznał w rozmowie z portalem o2.pl, że aktualne oferty 
pracy dotyczą przede wszystkim spawaczy. "Zapotrzebo-
wanie na nich jest cały czas. Spawacze, których rekruto-
waliśmy na początku, to spawacze tig. Są to pracownicy 
potrafiący spawać rury w przemyśle farmaceutycznym" 
- powiedział rozmówca serwisu.

Wynagrodzenie polskiego spawacza w Danii zależy 
przede wszystkim od doświadczenia. Istotna jest również 
liczba przepracowanych godzin. Stawka brutto za godzi-
nę pracy wynosi 170 DKK (około 103 zł). Zakładając, że 
spawacz będzie pracował codziennie w godz. 6-18, a 
także wypracuje nadgodziny, stawka ta wzrasta do 187,96 
DKK (108 zł), 239,25 DKK (137,47 zł) w soboty i 276,96 
DKK (159,14 zł) w niedziele.

Karol Sternal przyznał, że "standardem jest praca 37 
godzin tygodniowo". Na jakie benefity mogą liczyć osoby 
zatrudnione na stanowisku spawacza? Prezes agencji 
rekrutacyjnej SternJob wspomniał m.in. o 12,5-proc. 
stawce urlopowej, 13-proc. za dni świąteczne wolne od 
pracy i 10 proc. emerytury. 

"Łącznie w ciągu tygodnia pracownik może zarobić 
ponad 5 tys. zł. W ciągu miesiąca - nawet 21 tys. złotych 
"na rękę" i więcej, jeśli spawacz pracuje na nadgodzi-
nach" - podkreślił. 

Trzeba mieć doświadczenie i odpowiednie kwalifikacje
Jak czytamy na stronie agencji, aby aplikować na sta-

nowisko, trzeba posiadać aktualne certyfikaty spawal-
nicze 135, 136 lub 138 FW/BW oraz minimum dwa lata 
doświadczenia w spawaniu grubych blach. Istotna jest 
również podstawowa znajomość języka angielskiego.

"Wynagrodzenie jest atrakcyjne, ale wymagania są bar-
dzo wysokie. (...) Każdy spawacz musi posiadać wszystkie 
certyfikaty. Kandydat powinien mieć także certyfikat 'hot 
work' oraz referencje z poprzednich firm" - powiedział 
Karol Sternal, którego słowa przytacza serwis o2.pl. Treść 
zewnętrznaReklama prezentowana w ramach interfejsu 
internetowego RTB House

Rozmówca serwisu podkreślił, że nie jest to praca dla 
każdego. Choć dla niektórych osób zachętą mogą być 

dość wysokie zarobki i elastyczny grafik, to część rekrutacji 
ma miejsce w Danii, gdzie weryfikowane są umiejętności 
kandydata. "Nie zawsze koszty podróży są pokrywane. 
Nieraz nie warto jechać" - dodał prezes agencji rekruta-
cyjnej SternJob. 

POLSKI RZĄD CHCIAŁ SPECJALNEGO 
KORYTARZA KDP. NIEMCY "NIE SĄ 

ZAINTERESOWANI"
Niemcy nie są zainteresowani budową Kolei Dużych 

Prędkości (KDP) z Berlina do Poznania - powiedział w 
rozmowie z PAP wiceminister infrastruktury Piotr Malep-
szak. Okazuje się, że nasi zachodni sąsiedzi najpierw 
muszą uporać się z własną siecią kolejową, która stwarza 
problemy. "Mają duży problem z przepustowością, a chcą 
znacząco zwiększać liczby pociągów i pasażerskich, i 
towarowych" - dodał wiceszef Ministerstwa Infrastruktury 
(MI).

W ramach budowy Centralnego Portu Komunikacyjnego 
między Warszawą i Łodzią ma powstać lotnisko, a system 
KDP (tzw. Y) ma połączyć Warszawę z Łodzią, Poznaniem 
i Wrocławiem. Według założeń nowy port lotniczy zacznie 
działać pod koniec 2032 r. - jednocześnie z projektowa-
nym odcinkiem KDP między Warszawą i Łodzią. Trasa 
do Poznania ma być gotowa w 2035 r. 

KDP z Berlina do Poznania? Niemcy nie są zaintere-
sowani

W lipcu w ramach polsko-niemieckich konsultacji 
międzyrządowych szef resortu infrastruktury Dariusz 
Klimczak prowadził rozmowy z niemieckim odpowied-
nikiem dotyczące m.in. potrzeby zwiększenia liczby 
połączeń kolejowych między oboma krajami oraz roz-
woju infrastruktury kolejowej łączącej oba państwa. 
Klimczak wskazywał wówczas na potrzebę podjęcia 
prac nad wspólnym wytyczeniem korytarza dla KDP, 
który w przyszłości połączy Berlin z Poznaniem i dalej 
Łodzią oraz Warszawą.

PAP zapytała wiceministra infrastruktury Piotra Malep-
szaka o ewentualne postępy w rozmowach polsko-nie-
mieckich ws. korytarza KDP. 

"Strona niemiecka nie jest zainteresowana tym te-
matem i podczas tych rozmów wyszło też, iż nie ma 
zainteresowania, żeby budować cokolwiek od Berlina 
w kierunku ich wschodniej granicy" - przyznał wiceszef 
MI. "Jeśli nie są zainteresowani, to trzeba poprawiać 
ten istniejący korytarz, który obecnie prowadzi przez 
Zbąszynek, Świebodzin do Rzepina i Frankfurt nad 
Odrą" - dodał Malepszak. 

Pytany o powody braku zainteresowania Niemiec bu-
dową KDP do Polski, Malepszak zwrócił uwagę na ich 
problemy z własną siecią kolejową. "Mają duży problem 
z przepustowością, a chcą znacząco zwiększać liczby 
pociągów i pasażerskich, i towarowych. Połączenia we-
wnętrzne między głównymi aglomeracjami są dla nich 
priorytetem, a połączenia w kierunku naszej granicy po 
prostu takim priorytetem nie są" - powiedział. 

Z Warszawy do Berlina w mniej niż 5 godzin
Dopytywany, czy poprawa parametrów obecnie wyko-

rzystywanej linii oznacza też zwiększenie maksymalnej 
prędkości na niej - teraz to 160 km/h - wiceminister za-
przeczył. "Mówimy o takich elementach, które zasadniczo 
pozwolą nam dojechać z Poznania do głównego dworca w 
Berlinie w dwie i pół godziny. To oznacza, że z Warszawy 
dojechalibyśmy do Berlina w nieznacznie poniżej pięciu 
godzin" - ocenił. 

"Wolę rozmawiać ze stroną niemiecką o realiach. A 
realia to jest np. siódmy pociąg z Warszawy przez Po-
znań do Berlina w przyszłym roku. I drugi pociąg jadący 
z Gdyni przez Bydgoszcz, Poznań do Berlina w przy-
szłym roku. Chodzi o poprawę oferty" - zaznaczył. Treść 
zewnętrznaReklama prezentowana w ramach interfejsu 
internetowego Google

Wiceminister zwrócił uwagę, że w ciągu ostatnich ośmiu 
lat o 80 proc. wzrosła liczba pasażerów podróżujących 
koleją między Warszawą i Berlinem oraz w relacji Po-
znań-Berlin. 

"Dlatego, jeśli temat (KDP) nie jest traktowany jako 
priorytetowy, to po naszej stronie robimy to, co powin-
niśmy robić. Poprawiamy parametry, utrzymujemy w 
dobrym standardzie istniejącą linię prowadzącą przez 
Zbąszynek" - powiedział. Dodał, że po opóźnieniach 
realizowana będzie także modernizacja trasy kolejowej 
między Berlinem a Szczecinem. 

Poinformował, że podczas ostatniego spotkania z 
szefem kolei niemieckich rozmowy skoncentrowano 
na tym, co jest realne "z perspektywy następnych 
trzech lat".

WSTRZYMALI EKSPORT SPRZĘTU 
WOJSKOWEGO DO POLSKI. CHODZI 
O NIEDOTRZYMANIE ZOBOWIĄZAŃ 

UMOWNYCH
Rząd Szwajcarii zakazał w piątek eksportu sprzętu 

wojskowego do polskiego odbiorcy - poinformowała 
amerykańska agencja Associated Press. Szwajcarski 
rząd miał się zdecydować na podjęcie takich dzia-
łań mając na uwadze to, że 645 tys. sztuk amunicji 
małokalibrowej produkcji szwajcarskiej miało trafić 
z Polski na Ukrainę, co stanowi naruszenie szwaj-
carskiego prawa.

Szwajcaria wstrzymała eksport sprzętu wojskowego 
do Polski - poinformowała amerykańska agencja Asso-
ciated Press. 

Śledztwo ws. sprzętu wojskowego
Władze w Bernie wszczęły dochodzenie po tym, jak 

raport amerykańskiego serwisu informacyjnego, Defense 
One, z listopada ubiegłego roku wskazał na to, że Ukraina 
otrzymała naboje karabinowe z pociskami przeciwpancer-
nymi wyprodukowanymi przez SwissP Defense. Dostarczył 
je polski importer, firma UMO. 

"Śledztwo wykazało, że szwajcarski producent i polska 
firma podpisały umowę o sprzedaży, w której stwierdzono, 
że polska firma ma prawo sprzedawać szwajcarską amu-
nicję wyłącznie w Polsce" - poinformował AP szwajcarski 
sekretariat stanu ds. gospodarczych, SECO. 

Polska nie dotrzymała umowy?
Jak podała agencja, dochodzenie wykazało, że polska 

firma "nie dotrzymała zobowiązań umownych" podjętych 
wobec szwajcarskiego producenta, ponieważ amunicja 
trafiła bez jego zgody na Ukrainę.

Według SECO eksport do polskiej firmy zostanie za-
kazany, ponieważ "ryzyko przekierowania (amunicji) na 
Ukrainę jest oceniane jako zbyt wysokie". Szwajcaria 
podkreśla swoją neutralność, a tamtejsze prawo zakazuje 
eksportu sprzętu wojskowego rodzimej produkcji do krajów 
ogarniętych konfliktem zbrojnym. 

Amerykańska agencja Associated Press zwraca jednak 
uwagę, że Szwajcaria poparła sankcje gospodarcze Unii 
Europejskiej wobec Rosji. Nastąpiło to po inwazji wojsk 
rosyjskich na Ukrainę 14 lutego 2022 r. 
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KAROL NAWROCKI KANDYDATEM NA 
PREZYDENTA. CO WIADOMO O JEGO ŻONIE?

Karol Nawrocki - prezes Instytutu Pamięci Narodowej 
- wystartuje w wyborach prezydenckich w Polsce w maju 
2025 roku jako kandydat obywatelski wspierany przez 
Prawo i Sprawiedliwość. Kim jest żona Karola Nawrockie-
go? Marta Nawrocka od wielu już lat pracuje w Krajowej 
Administracji Skarbowej (KAS).

Prezes Instytutu Pamięci Narodowej Karol Nawrocki 
został oficjalnie ogłoszony obywatelskim kandydatem na 
prezydenta RP w wyborach prezydenckich w 2025 roku. 
Jego kandydaturę wspierać będzie Prawo i Sprawiedliwość.

O żonie kandydata na prezydenta popieranego przez 
PiS dotychczas niewiele było wiadomo. Teraz z pewno-
ścią znajdzie się w centrum zainteresowania mediów 
jako osoba, która ma szansę zostać Pierwszą Damą RP.

Kim jest żona Karola Nawrockiego?
Kilka szczegółów z zawodowego życiorysu Marty Na-

wrockiej zdradził portal wbijamszpile.pl. Podaje on, że 
żona Karola Nawrockiego urodziła się w 1986 r. w Gdań-
sku. W wieku 21 lat rozpoczęła pracę zawodową jako 
funkcjonariuszka Służby Celnej. Jednocześnie kontynu-
owała naukę na Uniwersytecie Gdańskim, gdzie ukończyła 
administrację na Wydziale Prawa i Administracji.

Od 17 lat Marta Nawrocka jest funkcjonariuszką Kra-
jowej Administracji Skarbowej (KAS).

Jak podaje ten sam serwis, żona Karola Nawrockiego 
specjalizuje się w kontroli przemysłu naftowego, spirytu-
sowego oraz w zwalczaniu nielegalnego hazardu.

Marta Nawrocka i Karol Nawrocki wychowują wspólnie 
troje dzieci - Daniela, Antoniego i Katarzynę.

Karol Nawrocki - sylwetka kandydata na prezydenta 
popieranego przez PiS

Kandydat na prezydenta RP Karol Nawrocki tak, jak 
jego żona, pochodzi z Gdańska. Urodził się w 1983 r. Jest 
absolwentem Instytutu Historii Uniwersytetu Gdańskiego. 
W 2013 r. uzyskał tytuł doktora nauk humanistycznych. W 
2023 r. ukończył studia podyplomowe International MBA 
in Strategy, Programme and Project Management na 
Politechnice Gdańskiej. Wywodzi się z rodziny robotniczej.

Pracownikiem IPN Karol Nawrocki został w styczniu 
2009 r. W latach 2014-2017 pełnił funkcję naczelnika 
Oddziałowego Biura Edukacji Publicznej IPN Gdańsk, 
koordynując prace naukowo-edukacyjne na terenie gdań-
skiego oddziału IPN.

W kwietniu 2017 r. Karol Nawrocki objął stanowisko 
dyrektora Muzeum II Wojny Światowej w Gdańsku. Od 
czerwca 2021 roku pełnił funkcję zastępcy prezesa Insty-
tutu Pamięci Narodowej. Stanowisko prezesa IPN objął 
23 lipca 2021 r., po tym, jak Sejm RP 28 maja 2021 r. 
zaakceptował jego kandydaturę.

"JEST ŹLE, INNI MAJĄ JESZCZE 
GORZEJ". POLSKĘ CZEKA MOZOLNA 

ODBUDOWA WIARYGODNOŚCI
Na odchodne rządy PiS pozostawiły w ubiegłym roku 

Polskę z kolejnym dużym spadkiem wiarygodności eko-
nomicznej. Był to kolejny rok dużego regresu. Co więcej, 
spośród badanych państw tylko Węgry zanotowały więk-
szy niż Polska bardzo duży spadek wiarygodności. Teraz 
nasz kraj czeka jej mozolna odbudowa - mówili eksperci 
podczas Open Eyes Economy Summit. 

- W Polsce jest źle. Ale dobra wiadomość jest taka, 
że inni mają jeszcze gorzej - mówił Bartłomiej Biga z 
Uniwersytetu Ekonomicznego w Krakowie prezentując 
wyniki ostatnich badań.

Indeks oblicza grupa badaczy kierowanych przez Je-
rzego Hausnera, profesora Uniwersytetu Ekonomicznego 
w Krakowie, byłego wicepremiera i członka Rady Polityki 
Pieniężnej, przewodniczącego Rady Programowej OEES. 
Pokazuje, czy wiarygodność ekonomiczna Polski poprawia 
się w porównaniu ze średnią z lat 2008-23, czy pogarsza. 
Ponieważ badana jest wiarygodność czterech innych 
państw (Czechy, Słowacja, Węgry i Rumunia), indeks 
pokazuje też zmiany wiarygodności w każdym z tych 

krajów w stosunku do przeciętnego poziomu pozostałych.
- Jesteśmy dumni z projektu, nie z wyników - mówił 

Bartłomiej Biga.
Indeks ogłoszony został po raz trzeci, ale jest tak 

skonstruowany, że wyniki można policzyć i porównać na 
wiele lat wstecz. Powstaje na podstawie 89 wskaźników 
pochodzących z baz danych Eurostatu, OECD i Banku 
Światowego. Opisuje osiem obszarów sytuacji gospodarcej 
i społecznej, jak m.in. praworządność, swoboda działal-
ności gospodarczej, wiarygodność finansów publicznych, 
stabilność pieniądza, systemu finansowego.

Skonstruowany został tak po to, żeby dać wieloaspek-
towe spojrzenie na sytuację gospodarki i państwa. Bo 
autorzy wychodzą z założenia, że gospodarka potrze-
buje wiarygodności państwa, jeśli państwo działa źle, 
gospodarka staje się bardziej wrażliwa, mniej odporna na 
szoki, a prowadzenie działalności gospodarczej staje się 
droższe. Wiarygodność gospodarcza to znacznie szersza 
kategoria niż ekonomia. Nie ma też dla niej jednego abso-
lutnego wzorca, jak metra z Sevres. Można ją natomiast 
porównywać pomiędzy państwami i w kolejnych okresach.

Łączna ocena wiarygodności ekonomicznej Polski wy-
niosła minus 1,15 i był to kolejny rok jej konsekwentnego 
pogarszania się od 2016 roku. Choć w 2022 roku nastąpił 
jeszcze głębszy spadek i indeks wyniósł minus 1,83. Tyl-
ko Węgry w ubiegłym roku odnotowały większy spadek 
wiarygodności od naszego kraju. W Polsce najbardziej 
pogorszyła się wiarygodność finansów publicznych, re-
spektowania zobowiązań międzynarodowych, swobody 
działalności gospodarczej i praworządności.

Co się stało z praworządnością
Z praworządnością - wiemy, co działo się przez minione 

osiem lat. PiS gwałcił ją, ile chciał. Dlaczego? Żeby stworzyć 
otoczenie instytucjonalne, które pozwoli mu utrzymać wła-
dzę. To się częściowo powiodło, co widać po niemożliwości 
odbudowy takich np. instytucji jak Trybunał Konstytucyjny 
czy Sąd Najwyższy. Ale PiS nie tylko gwałcił praworządność. 
Kupił na to społeczne przyzwolenie. Dla celu utrzymania 
władzy zmienił paradygmat polityki gospodarczej.

- Od 2015 oku nastąpiła zmiana. Celem polityki eko-
nomicznej stała się maksymalizacja bieżącej konsumpcji. 
Chodziło o zyskanie społecznego poparcia dla zmian 
instytucjonalnych prowadzących do utrzymania populi-
stycznej władzy - mówił podczas prezentacji indeksu 
Andrzej Sławiński, profesor SGH.

Drugim powodem gwałcenia praworządności była chęć 
zamanifestowania przez PiS sprawczości swoich rządów. 
Dla partii, która chciała rządzić rozkazami nie do pomyśle-
nia była możliwość zakwestionowania jej postanowień, np. 
przez niezawisły sąd. To dlatego właśnie praworządność 
najbardziej ucierpiała i poszła na pierwszy ogień. Dzięki 
temu miało nastąpić "przełamanie imposybilizmu", jak 
niszczenie równowagi pomiędzy władzami w państwie 
prawa nazywał Jarosław Kaczyński.

- Propagandowe głoszenie sprawczości, rosnący inter-
wencjonizm, ograniczanie autonomii decyzyjnej instytucji 
publicznych kończy się utratą równowagi i pogorszeniem 
efektywności gospodarki (...) Końcowym efektem jest to, co 
ekonomiści nazywają kleptokracją - mówił Andrzej Sławiński.

Łączna ocena wiarygodności ekonomicznej polskiego 
państwa za 2023 rok w obszarze praworządności wyniosła 
minus 0,4, co oznacza pogorszenie, choć nieco mniejsze 
niż w poprzednich dwóch latach. Spośród badanych 
krajów gorzej było tylko na Węgrzech (wartość indeksu 
wyniosła minus 2,76), gdzie powiodła się nie tylko budowa 
fundamentów nowego ustroju, ale nastąpiło utrwalenie 
całej konstrukcji autorytarnej, kleptokratycznej dyktatury.

"Gdzie szukać nadziei?"
Losy ustroju w Polsce wciąż się ważą. Prezydent za-

powiedział weta do ustaw, które miałyby przywrócić pra-
worządność. Eksperci, którzy pracowali nad indeksem 
rekomendują, żeby rząd zdecydowanie przyspieszył prace 
nad projektami ustaw przywracającymi praworządność, 
żeby zostały wprowadzone w życie gdy tylko zaistnieją 
sprzyjające ku temu warunki. Projekty powinny powstać po 

szerokich konsultacjach społecznych i z prawniczymi au-
torytetami międzynarodowymi, m.in. z Komisja Wenecką.

Zwracają także uwagę, że konieczne jest konsekwentne 
niedopuszczanie do procedowania w Sejmie projektów 
ustaw (również poselskich) niezawierających oceny skut-
ków regulacji, a uchwalone już prawo bez OSR powinno 
zostać poddane ocenie ex ante.

- Wciąż mamy nadprodukcję prawa, wciąż brak kon-
sultacji społecznych - mówił Bartłomiej Biga.

I wymieniał dalej cechy polskiego systemu politycznego, 
które oddalają nasz ustrój od demokratycznego państwa 
prawa. Nieprzestrzegany jest trójpodział władzy, demokracja 
została zredukowana do odbywającego się raz na kilka lat 
plebiscytu. Wiele działań państwa osłabia klasę średnią, 
która jest fundamentem demokracji. W odwrocie jest meryto-
kracja, która uzupełnia system demokratycznych tam, gdzie 
podejmowane decyzje wymagają bardzo głębokiej wiedzy.

- Gdzie szukać nadziei? W kontekście europejskim. W 
energii społecznej, która jest najlepszą odtrutką na rządy 
populistów - powiedział.

Dramatyczne finanse publiczne
Polska na koniec 2023 roku biła wszystkie oceniane 

kraje, w tym Węgry, pod względem niskiej wiarygodności 
finansów publicznych. Jeśli zaufanie do państwa w sfe-
rze finansów publicznych jest niskie, to niskie jest także 
zaufanie do systemu podatkowego, maleje chęć płacenia 
podatków. Niskie jest także zaufanie do efektywności 
wydawania pieniędzy publicznych.

Co więcej, Sławomir Dudek, prezes Instytutu Finansów 
Publicznych zwraca uwagę, że utracona za czasów rzą-
dów PiS wiarygodność finansów publicznych wcale się po 
zmianie władzy wyraźnie nie poprawia. Wydatki pozabudże-
towych funduszy BGK na 2025 rok zaplanowane zostały w 
wysokości 155 mld zł, nie powstała Rada Fiskalna, reguła 
długu jest pomijana, a Polska wciąż jest jedynym krajem, 
który ma podwójną definicję długu publicznego. Wciąż 
jedna piąta długu jest poza kontrolą parlamentu.

Eksperci rekomendują, żeby pierwszym krokiem do 
odbudowy finansów publicznych było wprowadzenie 
obowiązku dołączania do ustawy budżetowej planów 
finansowych wszystkich jednostek sektora finansów pu-
blicznych, przez co ich finanse zostaną poddane kontroli 
parlamentu. Konieczne jest zapobieżenie manipulowaniu 
regułami fiskalnymi, a docelowo należy do konstytucji 
włączyć definicję długu zgodną z metodologią unijną.

Wiarygodność można odbudować - twierdzi Andrzej 
Rzońca, profesor Szkoły Głównej Handlowej w Warszawie, 
który kierował wyliczeniami indeksu w obszarze stabilności 
pieniądza i systemu finansowego. Tak się stało - choć tylko 
połowicznie - w 2023 roku w tym obszarze. W dodatku nie 
tylko w Polsce, ale także we wszystkich badanych krajach 
z wyjątkiem Węgier. Wiarygodność wprawdzie dalej się 
pogorszyła, lecz nie tak dramatycznie, jak rok wcześniej.

Inflacja podważa wiarygodność
Dzięki czemu tak się stało? Obniżyły się oczekiwania 

inflacyjne, powstrzymany został odpływ depozytów do go-
tówki - wymienia Andrzej Rzońca. Bank centralny przestał 
być narzędziem propagandy, stał się instytucją bardziej 
skupioną na realizacji swojego mandatu.

Z drugiej strony - nigdzie na świecie inflacja nie powróciła 
do celu banków centralnych, wszędzie utrzymała się silna 
inflacja bazowa. W Polsce na dodatek budowane są coraz 
silniejsze powiązania pomiędzy bankami a państwem, 
poprzez to, że kupują one coraz więcej rządowego długu. 
Dlatego zdrowie banków niebezpiecznie zaczyna zależeć 
od zdrowia finansów publicznych. Dlatego wiarygodność 
wciąż się pogarsza.

Indeks wiarygodności ekonomicznej Polski w obszarze 
stabilności pieniądza i systemu finansowego wyniósł w 2023 
roku minus 3,12 wobec minus 6,15 rok wcześniej. Najsilniej 
poprawił się w Czechach, gdzie jest nieco wyższy niż w Pol-
sce. Na Węgrzech natomiast dalej obniżył się do minus 9,87.

W Polsce są dwa obszary, w których wiarygodność 
ekonomiczna się poprawia. To bezpieczeństwo i ochrona 
pracy oraz jakość usług publicznych.
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POLSKI PRODUKT NAJLEPSZY W 
EUROPIE. POKONAŁ 63 RYWALI

Polska wędzona kiełbasa zdobyła pierwsze miejsce 
w rankingu Taste Atlas - globalnym przewodniku online 
po tradycyjnych przepisach kulinarnych. Produkt znad 
Wisły pokonał słynące z kiełbas Niemcy, a także Austrię 
i Szwajcarię. W uzasadnieniu do wyróżnienia zwrócono 
uwagę na wyjątkowy smak polskiego wyrobu i tradycyjne 
metody jego produkcji.

Do rywalizacji Taste Atlas o tytuł najlepszej kiełbasy w 
Europie stanęły 64 wyroby mięsne. Na podium, razem z 
polskim specjałem, znalazły się lokalne produkty z Nie-
miec. Drugie miejsce zajęła kiełbasa z rejonu Norymbergi, 
a trzecie - turyńska kiełbasa grillowa.

Wędzona na zimno
Kiełbasa wędzona, która zyskała najwyższe wyróż-

nienie Taste Atlas, jest wytwarzana z peklowanego solą 
mielonego mięsa wieprzowego. Potem jest ono dopra-
wiane pieprzem, cukrem, czosnkiem, a czasami też 
majerankiem.

Współcześnie, zwykle w wędliniarstwie stosuje się 
wędzenie na gorąco, w trakcie którego produkt pozostaje 
w dymie o temperaturze od 50 do 100 st. C. Kiełbasa, 
którą doceniła cała Europa wędzona jest w tradycyjny 
sposób - na zimno. Proces trwa od jednego do półtora 
dnia i - jak zapewniają wytwórcy - nadaje wędlinie wy-
jątkowego bukietu.

Więcej polskich kiełbas
Kiełbasa wędzona nie była jedynym, polskim produktem 

docenionym w rankingu Taste Atlas. Tuż za podium, na 
czwartym miejscu, znalazła się kiełbasa surowa. Po-
chwalono ją za wierność tradycyjnym metodom produkcji 
i wyjątkowy smak będący rezultatem połączenia chudej 
i półtłustej wieprzowiny, a także za użycie wielu przypraw.

Do pierwszej dziesiątki zakwalifikowała się też polska 
kiełbasa wiejska z dodatkiem cielęciny. Tę zaś doceniono 
za prostotę i autentyczność. Pierwszą dziesiątkę zamknęły 
słynne czeskie parówki. Niżej znalazły się w niej także 
austriackie, węgierskie i holenderskie produkty mięsne, 
a także polska kaszanka.

Ranking Taste Atlas publikuje także plebiscyt czytelni-
ków. Jak się okazało, mieli oni znacznie odmienne gusty. 
Pierwsze miejsce zajęła w nim chistorra - hiszpańska 
kiełbasa z surowego, wieprzowego mięsa z dużym do-
datkiem papryki. Polska wędzona kiełbasa zajęła dopiero 
20. miejsce.

Polska wysoko w rankingu
Polskie potrawy były już doceniane kilkakrotnie we 

wcześniejszych edycjach plebiscytu. Przed rokiem, wśród 
najlepszych zup świata drugie miejsce żurek. Lepsza od 
polskiego przysmaku okazała się tylko japońska zupa 
tonkotsu ramen. W styczniu 2024 r. na 10 najlepszych 
na świecie wędzonych serów, trzy były z Polski. Latem 
zaś czwartą, najlepszą na świecie potrawą z ogórka 
okazała się mizeria.

Nie wszystkie nasze potrawy są doceniane przez jury 
Taste Atlas. W ubiegłorocznej edycji plebiscytu polski 
salceson został wybranym najgorszym produktem na 
świecie. A daleko na dole listy uplasował się też boczek.

POLSKIE LAS VEGAS RUSZY DWA DNI 
PRZED WIGILIĄ. ODWIEDZĄ JE TŁUMY?
Marzący o przedświątecznej magii nie muszą wy-

ruszać za ocean. Domy i ulice Popowa, wsi w woj. 
lubuskim, od kilkunastu lat rozświetlają tysiące lampek, 
reflektorów i neonów. Wieś zyskała nawet przydomek - 
polskie Las Vegas. W tym roku dekoracje będzie można 
podziwiać do święta Trzech Króli.

Na co dzień położone w województwie lubuskim Po-
powo jest typową wsią zamieszkałą przez 315 osób. W 
grudniu jednak zamienia się w wyjątkowo rozświetlone 
miejsce. Tysiące lampek, neonów i dekoracji przyciągają 
turystów spragnionych magicznego widowiska i świą-
tecznej atmosfery. To dzięki temu oświetleniu Popowo 
zyskało przydomek polskiego Las Vegas.

17-letni obyczaj
Obyczaj dekorowania całej wsi rozpoczął się nie-

dawno, w 2007 roku. Wtedy to z okazji świąt Bożego 
Narodzenia gmina Bledzew, do której należy sołec-
two Popowo, zorganizowała konkurs na najpiękniej 
ozdobioną wieś. Popowo wygrało, a jego mieszkańcy 
postanowili, że stworzona przez nich magia będzie 
powracać co roku na nowo.

Od 17 lat, w drugiej połowie grudnia, zamieszkali 
w Popowie znów dekorują wieś i rozświetlają ją tysią-
cem bożonarodzeniowych ozdób, lampek i lampionów. 
Gwiazdy, buty św. Mikołaja czy ułożone z lampek zwie-
rzęta zdobią nie tylko fasady domów, ale też drzewa, 
dachy, płoty, a nawet samochody i ścieżki wiodące 
do drzwi.

Od 22 grudnia do 6 stycznia 
Mieszkańcy Popowa już na początku grudnia zaczy-

nają strojenie ogrodów i domów. Na uroczyste włączenie 
wszystkich lampek trzeba poczekać do 22 grudnia. 
Bajeczny widok można podziwiać codziennie od 16:30 
do 22:00, a w święta nieco dłużej. Ponieważ liczba 
odwiedzających w tym okresie jest ogromna, goście 
muszą się przygotować na dłuższe oczekiwanie przy 
wjeździe do wsi.

Co roku polskie Las Vegas organizuje sylwestra. 
Nowy Rok wita cała wieś, zabawie towarzyszy muzyka 
na żywo, a o północy niebo rozświetlają fajerwerki. 
Iluminacje świąteczne będzie można podziwiać przez 
15 dni. Postanowiono, że w 2025 roku niezwykły pokaz 
skończy się w Popowie dopiero 6 stycznia - w święto 
Trzech Króli.

Mieszkańcy Popowa apelują o poszanowanie ich 
pracy i przestrzeganie kilku zasad. Przede wszystkim 
niedotykania lampek ani innych elementów dekoracji. 
Wyjaśniają, że może to je uszkodzić. “Szanuj otoczenie 
– nie zaśmiecaj wsi i nie niszcz elementów wystroju” 
- proszą.

NAJGŁĘBSZY ODWIERT GEOTERMALNY 
W POLSCE. REKORDU ŚWIATA NIE 

BĘDZIE?
Najgłębszy w Polsce odwiert geotermalny, wykonywany 

w Szaflarach na Podhalu, miał pobić rekord świata usta-
nowiony sześć lat temu w Finlandii. Jednak pojawiają 
się informacje, że może do tego nie dojść. Gigantyczne 
wiertło pracujące w Szaflarach znów stoi bezczynnie. 

Portal money.pl dowiedział się, że w kwestii odwiertu w 
Szaflarach zapadają obecnie kluczowe ustalenia.

Słynny na całą Polskę odwiert geotermalny w Sza-
flarach ma zaopatrzyć gminę Szaflary i Nowy Targ w 
ciepło z gorących źródeł. Niejako "przy okazji" miał też 
pobić rekord świata, jeśli chodzi o głębokość odwiertu 
geotermalnego. Obecnie rekord ten należy do otworu 
o głębokości 6,4 km, który odwiercono w 2018 roku w 
Otaniemi w Finlandii. Odwiert w Szaflarach miał być 
głęboki na 7 km.

Energia geotermalna, czyli geotermia, zaliczana jest 
do odnawialnych źródeł energii. To wykorzystanie energii 
cieplnej skał i wód pod powierzchnią Ziemi do produkcji 
energii cieplnej i elektrycznej. Właśnie takie cele przyświe-
cają gminie Szaflary. Pobicie rekordu świata to oczywiście 
cel uboczny - nie jest pewne zresztą, czy zostanie on 
osiągnięty.

Odwiert w Szaflarach. Polacy nie pobiją rekordu Finów?
Wiertło w Szaflarach obecnie stanęło na głębokości ok. 

6,1 km i nie wiadomo, czy będzie kontynuować prace. Za-
stępca wójta gminy Szaflary Sławomir Furca powiedział 
serwisowi money.pl, że finalna decyzja co do dalszego 
drążenia zostanie podjęta na podstawie analizy Instytutu 
Nafty i Gazu - Państwowego Instytutu Badawczego w 
Krakowie.

Być może ostatnie 900 m - bo tyle brakuje do osiągnię-
cia pierwotnie zakładanej głębokości - nigdy nie zostanie 
odwiercone. Według Sławomira Furcy, gmina osiągnęła już 
podstawowe cele, jakie przyświecały inwestycji w odwiert 
geotermalny. "Od strony produkcyjnej i eksploatacyjnej 
jesteśmy bardzo zadowoleni" - przekazał money.pl sa-
morządowiec.

Na głębokości ok. 3 kilometrów wykonawca (firma UOS 
Drilling S.A.) napotkał pierwszy poziom wodonośny o tem-
peraturze 85 st. C. Po pokonaniu kolejnych 2 kilometrów 
w głąb ziemi okazało się, że znajdują się tam pokłady 
gorących źródeł o temperaturze ok. 120 st. C.

Być może więc, jak pisze money.pl, "wiertnica sięgnie 
jeszcze tylko kilkadziesiąt metrów niżej, aby pobrać próbki 
do badań naukowych, i na tym zakończy pracę".

Poszukiwania wód geotermalnych w Szaflarach. Nie 
obyło się bez przeszkód

Praca ta, rozpoczęta w kwietniu 2023 r., nie prze-
biegała całkowicie bezproblemowo - w Interii Biznes 
opisywaliśmy trzy przestoje, do których doszło w trakcie 
wykonywania odwiertu geotermalnego w Szaflarach. We 
wrześniu br. na głębokości 6096 m zerwał się przewód 
główny, czyli zestaw rur, na końcu których zamontowano 
świder drążący otwór. W sierpniu awarii uległ silnik główny 
wiertni - stało się to zaledwie na głębokości mniejszej 
o 50 m. Jeszcze wcześniej, w kwietniu, prace zostały 
wstrzymane, ponieważ na głębokości 5900 m natrafiono 
na bardzo twarde formacje skalne, a dodatkowo zaczęły 
obsypywać się ścianki odwiertu.

Gorąca woda z głębi ziemi ma być wykorzystywana 
głównie do ogrzewania budynków w gminie Szaflary 
i Nowym Targu. Pod uwagę brana jest też produkcja 
prądu. Całkowity koszt inwestycji to 132 mln zł. Prace w 
całości finansuje Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej.
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KRZYSZTOF PENDERECKI - ŻYCIORYS, DZIEŁA, ŻYCIE PRYWATNE

Krzysztof Penderecki był jednym z najwybitniejszych 
polskich kompozytorów w historii, natomiast jego dzieła, 
życiorys i życie prywatne są tematem zainteresowania wie-
lu osób nawet po jego śmierci. Jego biografia obfitowała 
w wiele interesujących wydarzeń, a niektóre kompozycje 
stały się słynne na całym świecie.

Krzysztof Penderecki był jednym z najwybitniejszych 
polskich kompozytorów w historii, natomiast jego dzieła, 
życiorys i życie prywatne są tematem zainteresowania wie-
lu osób nawet po jego śmierci. Jego biografia obfitowała 
w wiele interesujących wydarzeń, a niektóre kompozycje 
stały się słynne na całym świecie.MW Media

Krzysztof Penderecki przyszedł na świat w 1933 r., 
sześć lat przed wybuchem II wojny światowej. Urodził 
się w Dębicy, która obecnie znajduje się na terenie woje-
wództwa podkarpackiego. Jego ojciec i dziadek również 
byli umuzykalnieni, jednak zawodowo poświęcili się in-
nym dziedzinom życia (odpowiednio: adwokaturze oraz 
bankowości). Jako dziecko uczył się grać na fortepianie, 
ale szybko przerwał tę naukę.

Na dobre Krzysztof Penderecki wrócił do muzyki dopiero 
po wojnie. Nie szlifował wówczas jednak gry na fortepianie, 
lecz na skrzypcach. Szybko zaczął też samodzielnie kom-
ponować. Przejawiał duży talent i chciał iść w tym kierunku.

W 1955 r., jako 22-latek, rozpoczął studia w Państwo-
wej Wyższej Szkole Muzycznej w Krakowie. Ukończył 
je trzy lata później. Był już wówczas żonaty, bo w wieku 
21 lat ożenił się z Barbarą Gracą, którą poznał w szkole 
średniej. Jego małżonka była pianistką. Mieli razem córkę.

Krzysztof Penderecki - kompozycje i początek kariery
Pierwsze utwory kameralne Krzysztof Penderecki napisał 

jeszcze na studiach, np. "Sonatę na skrzypce i fortepian". 
Jednak poważniejsze dzieła zaczął tworzyć po studiach. 
Jeszcze przed 30. rokiem życia stworzył m.in. "Fluore-
scencje" na orkiestrę, "Ofiarom Hiroszimy – tren" na 52 
instrumenty smyczkowe, a także "Strofy" na sopran, recy-
tatora i 10 instrumentów do tekstów Menandra i Sofoklesa.

Krzysztof Penderecki zaczął szybko być doceniany. W 
1961 r. otrzymał Nagrodę Ministra Kultury i Sztuki, zaś 
w 1964 r. Krzyż Kawalerski Orderu Odrodzenia Polski z 
okazji 20-lecia Polski Ludowej.

Miał już wówczas za sobą pierwsze zagraniczne wyjaz-
dy i spory udział w twórczości słynnej grupy kabaretowej 
Piwnica Pod Baranami.

Światowa sława dopiero jednak nadchodziła. Nie tylko 
za sprawą wybitnych dzieł muzycznych, ale też jako 
pioniera nurtu, który otrzymał później nazwę sonoryzm.

Sonoryzm polega na wydobywaniu dźwięków z in-
strumentów w nieszablonowy sposób, np. szarpiąc za 
struny lub pukając w skrzypce. Przyjmuje się, że ten styl 
zapoczątkował Krzysztof Penderecki w 1960 r. w utworach 
"Tren – Ofiarom Hiroszimy" oraz "I Kwartet smyczkowy". 
Później trend zaczął być utożsamiany z polską szkołą 

muzyczną. Podobną drogą poszli m.in. Henryk Mikołaj 
Górecki oraz Wojciech Kilar.

Krzysztof Penderecki - "Pasja według św. Łukasza"
Krzysztof Penderecki komponował utwory, które zy-

skiwały sławę na całym świecie. Jednym z najbardziej 
znanym stała się "Pasja według św. Łukasza", napisana 
w latach 1963-66. Zamówiła go niemiecka stacja o nazwie 
Westdeutscher Rundfunk. Krzysztof Penderecki podzielił 
ją na 24 odcinki i przeplótł w niej m.in. psalmy, hymny 
oraz fragmenty łacińskiego tekstu "Ewangelii Łukasza".

W 1969 r. Krzysztof Penderecki ukończył swój pierwszy 
utwór operowy "Diabły z Loudun" z librettem w języku 
niemieckim. "Diabły" nawiązywały do procesu księdza 
Urbana Grandiera, który w XVII wieku został oskarżony 
we Francji o opętanie zakonnic.

Krzysztof Penderecki - muzyka filmowa
Krzysztof Penderecki zasłynął również jako twórca mu-

zyki filmowej. Trzeba jednak zaznaczyć, że nie był twórcą, 
który tworzył w tej dziedzinie "na potęgę", a w części 
produkcji wykorzystano już gotowe jego dzieła. Nazwisko 
Krzysztof Penderecki figuruje tylko przy ośmiu produkcjach 
filmowych, lecz połowa z nich to hity światowego kina, a 
pozostałe cztery to również uznane produkcje.

Krzysztof Penderecki użyczył swojego talentu do mu-
zyki filmowej "Rękopisów znalezionych w Saragossie" w 
1964 r., później zaś jego muzykę wykorzystano w dwóch 
hollywoodzkich horrorach: "Egzorcysta" z 1973 r. oraz 
"Lśnienie" z 1980 r.

Muzyka Krzysztofa Pendereckiego pojawiła się też w 
"Katyniu" Andrzeja Wajdy (2007 r.) oraz "Wyspie tajemnic" 
Martina Scorsese z 2010 r.

Krzysztof Penderecki - światowa sława
W 1965 r. Krzysztof Penderecki, po rozwodzie z pierwszą 

żoną, poślubił Elżbietą Solecką, z którą miał dwójkę dzieci.
Jego kariera kwitła. Stał się niekwestionowaną gwiazdą 

światowej muzyki poważnej. Wciąż odbierał sporo nagród, 
w Polsce i na Zachodzie, i cały czas dużo tworzył, m.in. 
napisał łącznie pięć oper i 15 utworów na orkiestrę, z któ-
rych ostatni, "Polonez dla niepodległej", powstał z okazji 
setnej rocznicy odzyskania przez Polskę niepodległości. 
Do tego doszło kilkaset innych dzieł, których autorem był 
Krzysztof Penderecki.

Przez sporą część życia oddawał się też nauczaniu 
przyszłych muzyków i kompozytorów, a przez 15 lat 
pełnił funkcję rektora Akademii Muzycznej w Krakowie.

Krzysztof Penderecki zmarł 29 marca 2020 w Krako-
wie. Miał 86 lat.

Elżbieta Penderecka (75 l.) mierzy się z chorobą. We-
dług najnowszych informacji wdowa po słynnym kompo-
zytorze miała wylew i przeszła kilka operacji. "Nie mogła 
pochować Krzysztofa uroczyście z powodu pandemii. 
Wciąż nie może zakończyć żałoby" - mówi osoba z bli-
skiego otoczenia.

Kiedy pogrzeb Krzysztofa Pendereckiego? Wciąż nie 
został pochowany

Krzysztof Penderecki zmarł 29 marca 2020 roku po 
długiej i ciężkiej chorobie. Miał 86 lat. Był jednym z najwy-
bitniejszych polskich  kompozytorów muzyki klasycznej. 
Sprawował również funkcję rektora Akademii Muzycznej 
w Krakowie.

Choć w marcu miną dwa lata od jego śmierci, Pende-
recki do dziś nie doczekał się pogrzebu. Została jedynie 
odprawiona msza w gronie najbliższej rodziny. W  trakcie 
uroczystości odczytano listy pożegnalne, m.in. od Andrzeja 
Dudy i Piotra Glińskiego. Pendereckiego pożegnał także 
prezydent Krakowa Jacek Majchrowski. 

Urna z jego prochami została złożona w Kościele św. 
Floriana  w Krakowie. Ma tam pozostać do czasu zor-
ganizowania państwowych uroczystości pogrzebowych. 

Elżbieta Penderecka miała wypadek. Wciąż nie może 
zakończyć żałoby

Tymczasem napływają wieści o chorobie jego żony Elż-
biety Pendereckiej. Inicjatorka wielu festiwali muzycznych 
o międzynarodowej renomie oraz dyrektor  generalna 
festiwalu pianistycznego "Mistrzowie fortepianu - wielkie  
talenty" miała poważny wypadek. Jak donosiły media 
w lipcu zeszłego roku, spadła ze schodów, w wyniku 
czego konieczne było przeprowadzenie operacji. Jej 
stan był ciężki.

Elżbieta Penderecka nadal ponoć nie pogodziła się 
ze śmiercią męża. Przez brak oficjalnego pochówku nie 
może też zakończyć żałoby.

Po jego śmierci sama poważnie zachorowała - miała 
wylew krwi do mózgu. Przeszła kilka poważnych opera-
cji. Potem nie mogła pochować Krzysztofa uroczyście z 
powodu pandemii i wciąż nie może zakończyć żałoby. 
Do dziś nie pogodziła się z odejściem męża - zdradza 
informator "Na Żywo".         

Uroczysty pogrzeb Krzysztofa Pendereckiego ma odbyć 
się 29 marca w kościele św. Piotra i Pawła w Krakowie. 
Prochy zostaną złożone w Panteonie Narodowym w 
krypcie pod  prezbiterium kościoła św. Piotra i Pawła w 
Krakowie.

Krzysztof Penderecki i Elżbieta Penderecka. Jak się 
poznali?

Krzysztof Penderecki poznał Elżbietę, gdy była ona 
małą dziewczynką. Jego pierwsza żona Barbara Pen-
derecka uczyła wówczas 8-letnią Elżunię Solecką, córkę 
koncertmistrza Filharmonii Krakowskiej, gry na fortepianie. 
Dziewczynka zapamiętała kompozytora jako "strasznie 
niesympatycznego".

Po raz pierwszy wysłuchała jego kompozycji, mając 
16 lat. Na koncert poszła w towarzystwie swojego ojca, 
który był zaprzyjaźniony z Pendereckim. Po koncercie 
chciała mu pogratulować. Niebawem wszyscy pojechali 
razem na wakacje. Elżunia z rodzicami, Krzysztof z 
żoną i dziećmi. To właśnie wtedy Penderecki miał 
zakochać się w nastolatce i powiedzieć jej, że się z 
nią ożeni.

Popatrzyłam na niego przerażona i uciekłam - wspo-
minała po latach Elżbieta Penderecka.   

Nie planowała tak młodo wychodzić za mąż, ale po-
noć Krzysztof był uparty. Rozwiódł się z żoną i poprosił 
Elżunię o rękę. 

Odkąd zakochałem się w Elżbiecie, inne kobiety prze-
stały mieć dla mnie znaczenie. Oczywiście przedtem 
byłem kobieciarzem, jak każdy młody człowiek - twierdził 
kompozytor.

Ślub Krzysztofa Pendereckiego i Elżbiety odbył się 
w 1966 roku w sekrecie, gdyż rodzice dziewczyny nie 
zgadzali się na to małżeństwo. 

Potem wyjechaliśmy do domu pracy twórczej do Krynicy, 
gdzie mąż kończył Pasję wg św. Łukasza. Wkrótce na 
świecie pojawił się nasz syn Łukasz.         

Zwaśnione rodziny pogodziły się ponoć dopiero po 
narodzinach pierwszego wnuka.

KULTURAKULTURA
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HUAWEI I PTPM MEDYCYNA XXI 
OGŁASZAJĄ START WSPÓŁPRACY: 

SMARTWATCHE PRZYSZŁOŚCIĄ POLSKIEJ 
MEDYCYNY

Huawei CBG Polska oraz Polskie Towarzystwo Po-
stępów Medycyny - MEDYCYNA XXI ogłosiły nawiąza-
nie współpracy. Ta kooperacja będzie kładła nacisk na 
popularyzację wykorzystywania danych zdrowotnych 
pochodzących ze smartwatchy oraz na podniesienie ich 
wiarygodności. Zakres działań obejmie komunikację edu-
kacyjną skierowaną zarówno do przedstawicieli personelu 
medycznego, jak również - w przyszłości - do pacjentów. 
W spotkaniu inaugurującym współpracę wziął udział prof. 
dr hab. n. med. Krzysztof J. Filipiak, uznany kardiolog, 
internista i ekspert w dziedzinie technologii medycznych.

Huawei jest jednym z czołowych producentów elektro-
niki użytkowej na świecie. Usługi i urządzenia tej firmy 
dostępne są w ponad 170 krajach, a korzysta z nich już 
ponad 3 miliardy ludzi. Huawei jest również jednym z 
liderów na rynku smart zegarków.

"Nasze smartwatche od dawna oferują dokładny mo-
nitoring aktywności fizycznej, ale dynamicznie rozwijają 
się również funkcje zdrowotne. Najnowsze urządzenia 
umożliwiają nie tylko pomiar tętna czy monitorowanie 
snu, lecz także analizę EKG, pomiar stresu czy nawet 
ciśnienia tętniczego krwi. To sprawia, że podstawowe 
badania przesiewowe stają się łatwo dostępne niemal dla 
każdego - w dużej części dzięki smartwatchom. Chcemy 
zachęcić użytkowników zegarków do świadomego przeka-
zywania danych zdrowotnych ich lekarzom. Równocześnie 
przekonać personel medyczny, jak bardzo informacje z 
inteligentnych zegarków mogą być pomocne w ich pracy" 
- mówi Dorota Rakowska, Marketing Director, Huawei 
CBG Polska.

Polskie Towarzystwo Postępów Medycyny - MEDYCY-
NA XXI to stowarzyszenie, które popularyzuje wiedzę na 
temat ochrony zdrowia w społeczeństwie oraz w środo-
wiskach medycznych.

"Polska medycyna wkracza na naszych oczach w erę 
cyfrową, opartą na analizie danych i bieżącej komunikacji 
na linii pacjent-lekarz. Zarówno w przypadku profilaktyki, 
jak i zdalnego monitorowania, bardzo istotną rolę mogą 
odegrać dane zdrowotne generowane przez pacjentów 
(PGHD), które pochodzą m.in. ze smartwatchy. Zegarek 
gromadzi te informacje automatycznie przez całą dobę, 
dzięki czemu uzyskujemy pełniejszy obraz: danych biome-
trycznych, ruchowych czy nawet tych dotyczących nastroju 
pacjenta. W codziennej pracy kardiologa bardzo często 
wykorzystuję chociażby dane o aktywności fizycznej (kro-
komierz) i analizę tętna pacjenta. Coraz więcej pacjentów 
ma już urządzenia dokonujące skriningowego pomiaru 
EKG czy ciśnienia tętniczego. W kontekście potrzeby 
wczesnego rozpoznania nadciśnienia czy uchronienia 
pacjenta przed konsekwencjami migotania przedsionków, 
te funkcje smartwatchy stają się bardzo ważne. O zaletach 
i zastosowaniach PGHD z zegarków mówimy od dawna 
na kongresach PTPM oraz na naszych edukacyjnych we-
binariach. Temat ten poruszymy również podczas naszej 
serii rozmów z krajowymi konsultantami medycznymi i 
innymi ekspertami - mówi prof. dr hab. n. med. Krzysztof 
J. Filipiak, Prezes PTPM MEDYCYNA XXI.

Jeszcze w tym roku Huawei i PTPM MEDYCYNA XXI 
planują przeprowadzić badanie opinii wśród przedstawicieli 
personelu medycznego, na temat ich podejścia do danych 
zdrowotnych ze smartwatchy, jak i potencjalnych barier w 
używaniu takich zasobów. Na przyszły rok planowane są 
działania edukacyjne skierowane do pacjentów, mające 
na celu przekonanie użytkowników smartwatchy do częst-
szego korzystania z PGHD i świadomego, regularnego 
monitorowania swoich parametrów zdrowotnych.

Innowacje dla zdrowszego jutra
Własna aplikacja badawcza, instytuty badawcze i labo-

ratoria HAUWEI Health Lab oraz współpraca z ponad 100 
profesjonalnymi instytucjami na całym świecie, pozwalają 
Huawei tworzyć kolejne innowacyjne rozwiązania i produk-

ty. W ramach ponad 200 badań zdrowotnych w aplikacji 
HUAWEI Research, firma przeanalizowała dane ponad 
5 milionów użytkowników pod kątem zdrowia serca, 810 
000 w kontekście zdrowia naczyń krwionośnych, doko-
nał około 800 000 badań zdrowia układu oddechowego, 
ponad 300 milionów badań oddychania podczas snu 
i prawie 300 000 badań zdrowia ciśnienia krwi. Dzięki 
temu Huawei zgłosił w ciągu ostatnich 8 lat ponad 800 
patentów dotyczących funkcji zdrowotnych. Znalazły one 
zastosowanie m.in. w smartwatchu HUAWEI WATCH D2, 
który jako pierwszy w branży wprowadza ambulatoryjne 
monitorowanie ciśnienia tętniczego przez 24 godziny na 
dobę. Urządzenie to otrzymało certyfikację dla wyrobu 
medycznego (oznakowanie CE 0197), która podkreśla 
wiarygodność wyników. W przyszłości firma zamierza 
poszerzyć opcje monitorowania, aby śledzić zdrowie jaj-
ników, stan emocjonalny, odczyty ciśnienia krwi podczas 
ćwiczeń czy poziom glukozy we krwi.

Huawei wspólnie z 6 europejskimi uniwersytetami za-
łożył konsorcjum Interlive, które wypracowało jedne z 
najbardziej naukowych i rygorystycznych standardów 
testowania urządzeń ubieralnych. Partnerstwo potwierdza 
niezawodność technologii wearables Huawei i zapewnia 
naukową podstawę ich funkcji opartych na czterech kate-
goriach: tętno, liczba kroków, wydatek kaloryczny i VO2 
Max (maksymalny pobór tlenu).

O Huawei Consumer Business Group
Huawei jest jednym z czołowych producentów elektroniki 

użytkowej na świecie. Usługi i urządzenia Huawei dostępne 
są w ponad 170 krajach i korzysta z nich ponad 3 miliardy 
ludzi na całym świecie. Huawei Consumer Business Group 
(CBG), jedna z trzech grup biznesowych firmy, oferuje 
konsumentom w Polsce szeroką gamę produktów, które 
dzięki zaawansowanym technologiom ułatwiają codzienne 
życie. Portfolio Huawei zawiera szeroki wachlarz produktów: 
smartfony, laptopy, tablety, monitory, smartwatche, opaski 
sportowe, bezprzewodowe słuchawki, głośniki, routery czy 
rozwiązania chmurowe. Od 2019 roku Huawei intensywnie 
rozwija swój autorski ekosystem Huawei Mobile Services 
oraz sklep z aplikacjami AppGallery, który w skali świata 
oferuje dostęp do ponad 177 tysięcy aplikacji zintegrowa-
nych z HMS, w tym ponad 8000 aplikacji w języku polskim. 
Każdego miesiąca ze sklepu korzysta ponad 580 milionów 
aktywnych użytkowników na całym świecie. Firma ma 
ponad 30-letnie doświadczenie w tworzeniu technologii 
teleinformatycznych, a motto marki "Make it possible" jest 
gwarancją stałego wysiłku firmy w dostarczaniu użytkow-
nikom na całym świecie najnowocześniejszych, innowa-
cyjnych technologii, urządzeń i usług.

O Polskim Towarzystwie Postępów Medycyny - ME-
DYCYNA XXI

Celem Stowarzyszenia jest prowadzenie działalności 
edukacyjnej w zakresie ochrony zdrowia. PTPM realizuje 
swoje cele poprzez organizację szkoleń, kursów, konfe-
rencji, kongresów, wykładów, posiedzeń, webinariów i 
wydarzeń również w formie online. Od początków swojego 
powstania skupia się na przybliżaniu tego wszystkiego, co 
definiować będzie medycynę XXI wieku i jej postępy. Na-
szą ideą jest to, aby lekarz na co dzień skupiony na jednej, 
określonej specjalizacji, mógł otrzymać podsumowanie 
nowości "w pigułce", aby jego wiedza i kompetencje stale 
rosły, tak jak rosną możliwości współczesnej medycyny.

POMORSKI UNIWERSYTET 
MEDYCZNY OTWORZYŁ WYTWÓRNIĘ 

FARMACEUTYCZNĄ
Uniwersytecka Wytwórnia Farmaceutyczna PUM ma 

prowadzić niekomercyjne badania kliniczne i pracować 
nad produktami leczniczymi terapii zaawansowanej, które 
pomogą m.in. pacjentom onkologicznym. Inwestycję za 
15 mln zł zaprezentowały w środę władze uczelni.

Uniwersytecka Wytwórnia Farmaceutyczna PUM po-
wstała w wybudowanym kilka lat temu Międzywydziałowym 
Centrum Dydaktyki. Rektor Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego prof. Bogusław Machaliński podkreślił, że 

farmacja to najmłodszy wydział uczelni, ale ten kierunek 
kształcenia jest jednym z trzech najważniejszych, obok 
lekarskiego i stomatologicznego. A utworzenie wytwórni 
farmaceutycznej to "klamra" projektu pod hasłem: farmacja 
w Szczecinie.

"Wytwarzanie produktów nowoczesnych technologii me-
dycznych to są najnowocześniejsze terapie komórkowe, 
to są niezwykle wyśrubowane wymagania klasy czystości 
procedur i to jest wreszcie największe pole do innowacji, 
a zatem potencjalnie rdzeń naszego wydziału. Rdzeń 
farmacji. Rdzeń współpracy także z otoczeniem gospo-
darczym" - powiedział Machaliński podczas oficjalnego 
otwarcia Uniwersyteckiej Wytwórni Farmaceutycznej PUM.

Rektor podkreślał, że PUM inwestuje w Wydział Farma-
cji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny Laboratoryjnej 
(uruchomiony od roku akademickiego 2016/17), żeby nie 
tylko kształcić aptekarzy potrzebnych w systemie ochrony 
zdrowia, ale "kształcić też profesjonalistów zdolnych do 
innowacji, do odkryć naukowych, do pracy naukowej, do 
nowej myśli technologicznej".

Zespół Uniwersyteckiej Wytwórni Farmaceutycznej PUM 
liczy na razie pięć osób. Ich pracą kieruje dr Piotr Kulig. 
Jak wyjaśnił podczas otwarcia, UWF ma koncentrować 
się na niekomercyjnych badaniach klinicznych, opraco-
waniu nowatorskich terapii m.in. chorób onkologicznych. 
Szczecińscy naukowcy będą zajmować się również tzw. 
medycyną regeneracyjną, czyli wspomagającą proces 
gojenia, regeneracji i naprawy uszkodzonych tkanek, 
komórek i narządów.

"Wytwórnia jest dedykowana produktom leczniczym tzw. 
terapii zaawansowanej. To są produkty lecznicze, które 
są oparte na komórkach lub tkankach, które są poddane 
modyfikacji, dzięki której zdobywają właściwości pożądane 
z punktu widzenia planowanej terapii" – powiedział Kulig.

O szczegółach projektów, już rozpoczętych i tych planowa-
nych, nie chciał mówić, powołując się na "poufność" badań. 
Zapowiedział, że w badaniach klinicznych prowadzonych 
przez farmaceutów PUM będzie uczestniczyło "od kilkuna-
stu do kilkudziesięciu osób". Wyjaśnił, że badania kliniczne 
mają cztery fazy; w pierwszej i drugiej nie ma "dużych 
liczb" pacjentów. "Później, jak się dany produkt poznaje, to 
wskazania liczby osób się rozszerza" – powiedział Kulig.

O wielkim potencjale nowej jednostki naukowo-badaw-
czej PUM mówił wicewojewoda Dawid Krystek: "Wiemy, że 
przyszłość leczenia to są leki kierunkowe, leki celowane, 
więc ta wytwórnia zdecydowanie w tym pomoże" – ocenił 
Krystek.

Rektor PUM zapowiedział, że na badania i wdrażanie 
nowych produktów leczniczych szczecińska uczelnia 
będzie pozyskiwać zewnętrzne finansowanie, m.in. z 
ministerialnych i unijnych projektów. Poinformował, że 
pierwsze aplikacje już złożono, kolejne są w przygoto-
waniu. "Bez pieniędzy daleko nie zajedziemy" – przyznał 
prof. Machaliński.

Rektor podkreślił, że wytwórnia farmaceutyczna szcze-
cińskiej uczelni to szansa dla naukowców, ale przede 
wszystkim pacjentów. "Poprzez translację odkryć nauko-
wych do pożytku chorego człowieka, dawania im szansy 
na wyleczenie, szansy na nowe terapie" – powiedział 
Machaliński.

Przypomniał, że uczelnie medyczne prowadzą badania 
komercyjne we współpracy z koncernami farmaceutycz-
nymi, ale największą wartość mają badania "typowo 
akademickie, niekomercyjne".

"Badania akademickie zawsze idą do przodu w stosunku 
do badań komercyjnych. Tam jest ta innowacja o trzy kroki 
do przodu. I tam jest też szansa dla chorego człowieka 
największa. Dlatego, mając takie możliwości i centrum 
wsparcia badań klinicznych, tę innowację chcemy zako-
rzenić w naszym mieście, w naszym regionie, żebyśmy 
się stali już wkrótce silnym, rozpoznawalnym ośrodkiem 
europejskim" – podsumował Machaliński.

Na budowę Uniwersyteckiej Wytwórni Farmaceutycznej 
oraz Banku Tkanek i Komórek PUM otrzymał 6,5 mln zł 
dofinansowania z Ministerstwa Edukacji i Nauki. Cała 
inwestycja kosztowała ok. 15 mln zł. (PAP)
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Эта неделя обещает быть насыщенной: Марс и Плутон формируют оппозицию, добавляя динамики в развитие мировых процессов. 
Аспект приносит всплеск интенсивной энергии, конфронтаций и мощных трансформаций, а также усиление противостояний между 
странами или крупными политическими игроками.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Аспекты недели дают прилив энергии, 
делают Овнов более выносливыми и 
решительными. Благоприятный период 
для занятий спортом, активного отдыха,  
физической деятельности. При взвешен-
ном подходе и самообладании, сможете 
достичь успеха в личных инициативах.
   
Неделя сложная, но и "сидеть сложа 
руки", точно не стоит. Это время для 
финансовых вопросов и укрепления мате-
риальной базы. Активность стоит 
направить на решение кризисных 
ситуаций. Действуйте смело, но проду-
манно. 

В начале недели концентрируйтесь на 
карьерных задачах, а с пятницы пере-
ходите на личные дела. Открываются 
двери для общения и обучения. Хороший 
период для переговоров и краткосрочных 
поездок. Но избегайте серьёзных споров 
и принятия важных решений. 
  
Вы полны энергии в начале недели, но 
не переусердствуйте. Вы столкнетесь 
с внутренними кризисами, связанными 
с переработкой старых травм, 
обид или желанием избавиться от 
ограничений. Это период мощной 
личной трансформации.

Вы в центре внимания, но коммуникация 
с окружающими удается с трудом. Менее 
склонны к компромиссам, но желание 
добиться справедливости, возрастает. 
Делайте акцент на обучении и развитии. 
Избегайте открытых конфликтов. 
Сосредоточьтесь на личных целях.

Не поддавайтесь на провокации, сохра-
няйте спокойствие и ищите конст- 
руктивные решения. Сосредоточьтесь 
на преобразованиях и изменениях, но 
осторожность в действиях, не поме-
шает. Учитывая напряженность периода,  
важно быть внимательным к деталям. 

Будьте активны и деятельны в 
начинаниях – успех не заставит себя 
ждать. Период не простой, но если ответ-
ственно работали в течение преды- 
дущих нескольких недель, то фор- 
туна одарит вас своим вниманием. 
Возможно, удастся получить премию.

В коллективе вас ждут конфликты 
на фоне столкновения интересов, 
стремления создать для себя выгодные 
условия. В бизнесе сейчас период 
неопределенности и рутинных хлопот. 
Проявите терпение, переждите это 
время с мудростью.

Заработать поможет ваше творческое 
мышление. Если вы в тупике, найдите 
нестандартный подход в своей работе. 
Есть вероятность, что вам вернут 
старый долг. В жизни семейной покой 
и гармония, во всяком случае, супруги 
проживут эту неделю без споров и ссор. 

Возможно, придется столкнуться 
со старыми проблемами, которые 
напомнят о себе в очередной раз. 
Одиноким людям стоит назначать сви-
дания. Устраните страхи из-за давних 
неудач – они мешают вам открыть 
сердце для новой любви. 

Аспекты недели добавляют стабиль-
ности и уверенности. Слушайте 
свою интуицию. Работа потребует 
внимания. Сосредоточьтесь на новых 
связях и идеях. До выходных уделите 
время налаживанию взаимовыгодного 
сотрудничества.   

Для вас неделя весьма продуктивна. 
Трудности, конечно, имеются, но 
благодаря вашим усилиям, они будут 
преодолены. Как говорится, дорогу 
осилит идущий. Ежедневная рутина 
сильно тяготит, но без нее не получится 
реализовать масштабные проекты. 

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. БАНДИТ. 6. ПУСТЯК. 9. ИПОТЕКА. 10. РЕСУРС. 11. ПОМОСТ. 12. КОТЕЛОК. 14. РОТОР. 17. СКАУТ. 20. 
ЭМАЛЬ. 25. ОСЁЛ. 26. ТРАУЛЕР. 27. РОМБ. 28. ОСА. 29. ОКО. 30. СНОБ. 31. ТЕТЕРЕВ. 32. ШАНС. 33. МАЛЯР. 
35. БЛЮДО. 37. КАКАО. 42. НАКАТКА. 45. ЕХИДНА. 46. ШПОНКА. 47. ГЕОРГИН. 48. РАНЖИР. 49. ЕПАНЧА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. БОРДЮР. 2. НАСЕСТ. 3. ТИСКИ. 4. ПОСТ. 5. ЖЕЗЛ. 6. ПАПКА. 7. ТРОИЦА. 8. КИТЕЛЬ. 13. ЕДА. 15. ОВСЯН-
КА. 16. ОГЛОБЛЯ. 18. КВАРТАЛ. 19. УГЛЕРОД. 21. МОРОШКА. 22. ЛИМОНКА. 23. СТАТЬ. 24. ДРОВА. 33. 
МЕТЕОР. 34. ЛЕГИОН. 36. ЮЛА. 38. КСЕНОН. 39. ОКТАВА. 40. ОНАГР. 41. КАШНЕ. 43. КРОЙ. 44. ТЯГА.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 3. Олений мох. 8. Высокомерие, заносчивость. 9. Твёрдая поверхность, почва. 
10. Поверхность на стене, потолке, обрамлённая орнаментом. 11. Величина в длину, ширину и высо-
ту какого-нибудь тела. 13. Плотная шерстяная ткань. 14. Разновидность материально-правовой от-
ветственности в международном праве. 20. Маленький ребёнок. 21. Орудие для ручного окучивания 
растений. 22. Узкий неглубокий овраг. 23. В царской армии: казачий офицерский чин, равный капитану 
в пехоте. 24. Религиозное служение божеству. 26. Прозрачная эластичная линза в глазу. 31. Вид тер-
мической обработки материалов для придания им необходимых свойств. 32. Изогнутая трубка для 
переливания жидкостей. 33. По библейской легенде: наводнение, затопившее всю землю в наказание 
за грехи людей. 34. Химический элемент, благородный газ. 35. Сильная боязнь. 36. Большая комфор-
табельная гостиница.

По вертикали: 1. Взрывной боевой снаряд сильного разрушительного действия. 2. Человек, 
управляющий автомобилем. 4. Полоса или столбец на листе бумаги, ограниченные двумя вертикаль-
ными линиями. 5. Род оптического стекла. 6. Твёрдые пластинки на коже позвоночных животных, рыб, 
пресмыкающихся. 7. Тупиковая ситуация, при которой процессы находятся в состоянии ожидания за-
вершения друг друга. 12. Специалист в одной из отраслей тяжёлой промышленности. 13. Раздел грам-
матики. 15. Спортсмен, занимающийся командным видом спорта. 16. Небольшой общественный сад в 
городе. 17. Специалист по приготовлению пищи. 18. Вертикальное остроконечное завершение здания. 
19. Часть колоды игральных карт. 25. Изгнанник из рода на Кавказе. 26. Наука, изучающая превраще-
ния веществ. 27. Азартное увлечение чем–нибудь, каким–нибудь занятием. 28. Коралловый остров 
кольцеобразной формы. 29. Часть руки. 30. Профессиональное владение певческим мастерством.
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По горизонтали: 9. Врач, специалист по внутренним болезням. 11. Чужестранец, вызы-
вающий интерес, любопытство или недоверие у местного населения. 12. Целенаправленно 
создаваемое представление о чьём-нибудь внутреннем и внешнем облике. 13. Оптический 
прибор для наблюдения из укрытий. 14. Успокоение, облегчение в горе. 15. Устройства для 
сборки или испытаний машин, механизмов. 16. Чуждое для организма вещество, вызыва-
ющее иммунный ответ. 17. Приспособление для сдавливания чего-либо. 20. Официальное 
отлучение от церкви. 22. Прибор для выдерживания каких-либо предметов при постоянной 
влажности в условиях лаборатории. 24. Удобное, пригодное, подходящее для чего-нибудь об-
стоятельство. 25. Цветник. 28. Краткое изложение христианского вероучения. 31. Обществен-
но-полезная деятельность граждан, связанная с удовлетворением личных и общественных 
потребностей и приносящая доход. 35. Травянистое растение с едким соком и жёлтыми цвет-
ками. 36. Запись исторических событий в хронологической последовательности. 37. Жанр 
вокальной музыки. 40. Многоместная карета для перевозки почты, пассажиров и багажа. 41. 
Тонкая пластинка, в которой прорезан рисунок, подлежащий воспроизведению. 42. Автомо-
биль с оплатой проезда на основании показаний специального счётчика. 43. Украшение в 
виде рисунка, орнамента в конце или в начале книги. 44. Жидкая спиртовая вытяжка из рас-
тительного сырья.

По вертикали: 1. Оконечность нервного волокна, воспринимающая раздражения. 2. 
Военнослужащий, который участвует в оборонительных операциях. 3. Мужская шапочка из 
фетра или шерсти в форме усечённого конуса. 4. Регулярное денежное пособие учащимся. 
5. Украшения из недрагоценных камней и металлов. 6. Ковбойские состязания. 7. Почти-
тельный поклон с приседанием. 8. Совокупность наук о здоровье и болезнях. 10. Нечто 
несуществующее, мнимое. 18. Вид рукоделия. 19. Сорт шоколадных конфет с начинкой из 
поджаренных орехов. 21. Яичница из взболтанных с мукой и молоком яиц. 23. Цилиндриче-
ский футляр для чертежей. 26. Подводный аппарат для океанографических и других работ. 
27. Мероприятия по изучению рынка. 29. Химический элемент, металл. 30. Церковное на-
казание в виде поста. 32. Специалист, выполняющий работу по управлению или обслужи-
ванию сложного оборудования. 33. Малый быстроходный танк, вооружённый пулемётом. 
34. Текст, помещаемый внизу страницы. 38. Жилое помещение на судне. 39. Чёрный густой 
состав для придания лоска кожаной обуви.

БРАВ УЧАСТЬ У ЗАХИСТІ ДАП, КИЄВА,  
БОЯХ ЗА ЧАСІВ ЯР: НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ УЛЬТРАС 

“ОБОЛОНІ” ПАВЛО “ОБОЛОНЧИК” ВЕДИБІДА

У бою за Україну загинув представник ультрас футбольного клубу “Оболонь” 
старший лейтенант Павло Ведибіда на прізвисько Оболончик.

Про це ввечері 22-го листопада повідомили в пресслужбі клубу.
Воїн загинув 13-го листопада в бою під Часовим Яром на Донеччині.
Павло був учасником бойових дій з 2014 року, зокрема у складі 

Добровольчого українського корпусу “Правий сектор” обороняв Савур-Могилу, 
Донецький аеропорт та інші стратегічні позиції. У 2022-2024 роках служив у 
складі 112-ї бригади ТрО Оболонського району, брав участь в обороні Києва, 
боях під Лисичанськом, визволенні Кліщіївки та обороні Часового Яру.

Засновник оболонського осередку “Правого сектора” і руху ультрасів “Оболонь”. 
Активний учасник Майдану. Його девіз: “Здобудеш Українську Державу, або 
загинеш у боротьбі за Неї”.

“Павло був легендою, безсмертним і сталевим у своїй вірності 
Батьківщині”, – додають у ФК.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ХИМИК. 7. ПАКЛЯ. 10. АТМОСФЕРА. 12. ВОЛЧОК. 13. НАРВАЛ. 14. ОРАНЖЕРЕЯ. 17. АТАКА. 
20. ИМИДЖ. 22. ЛОСК. 24. АДАМ. 25. ГЖЕЛЬ. 26. КОНТОРА. 27. МАСЛО. 28. ГЛАДИАТОР. 29. 
ПЕРЕГОНКА. 31. ИВАСИ. 32. СКОТНИК. 34. АОРТА. 35. СОТА. 36. НЕОН. 37. АЗАРТ. 39. ТВИСТ. 
42. АГЛОМЕРАТ. 46. ИГУМЕН. 47. ЯДРИЦА. 48. АППЛИКАТА. 49. АКТЁР. 50. ЧЕРЕП.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. МЕТЧИК. 3. КАСКО. 4. СМЕТА. 5. ВСХОЖЕСТЬ. 6. ЦЕНТР. 7. ПАШНЯ. 8. КВОРУМ. 9. КОВКА. 
11. МУЛЯЖ. 15. РИСК. 16. ЕЗДА. 18. ТЯЖЕЛОВОЗ. 19. АЛЬПИНИСТ. 20. ИММИГРАНТ. 21. ДЕ-
ЛИКАТЕС. 23. КОРОБКА. 24. АРЛЕКИН. 30. ШТУРМОВИК. 32. СТЯГ. 33. КЕТА. 37. АЛИСА. 38. 
РЕМОНТ. 40. ВАРВАР. 41. ТЕАТР. 42. АНГАР. 43. ЛАМПА. 44. РЫЧАГ. 45. ТЯГАЧ.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону



АГЕНТСТВО ПО УХОДУ  
ЗА ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  
вы станете частью  
нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  

Feasterville, PA 19053 • vitacarehha.com

Registered Nurses,  
Physical Therapists,  
Home Health Aides

Over 20 years in business!!!

Бонус! Медицинская страховка!  
Оплачиваемый отпуск!

РАБОТНИКОВ НА ПРОИЗВОДСТВО ПРОДУКЦИИ, 
ПЕКАРЕЙ, ПОМОЩНИКОВ НА КУХНЮ. FULL TIME JOB.

Возможность карьерного роста! 
Легальный статус обязателен.

DIJAS FOODS DISTRIBUTION, INC
Ищет: 

Необходимо: минимальный опыт, минимальное знание английского языка, 
способность периодически ПОДНИМАТЬ ГРУЗ ДО 50 ПАУНДОВ. 

ОПЛАТА $16-17 В ЧАС.

Телефон: 267-342-0659


